
Oświadczenie złożone przez senatorów  

Krystiana Probierza, Grzegorza Peczkisa i Wojciecha Piechę 

na 13. posiedzeniu Senatu 

w dniu 18 marca 2016 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra energii Krzysztofa Tchórzewskiego 

Zwracamy uwagę na konieczność uporządkowania zasad przyznawania emerytom górniczym 

deputatu węglowego, jak również na kwestię jego wielkości. 

W trudnym dziele uporządkowania naszego górnictwa węglowego wspomniana sprawa nie jest 

zapewne najważniejsza, jednakże dla większości emerytów ma podstawowe znaczenie dla ich sytuacji 

bytowej. 

Obowiązująca ustawa uchwalona w poprzedniej kadencji istotnie poróżniła środowisko górników, 

co w przyszłości może prowadzić także do niepokoju społecznego. 

Deputat węglowy przyznawany jest aktualnie kilku grupom zawodowym, m.in. emerytom z kopalń 

zlikwidowanych, emerytom innych branż itd. W przypadku niektórych kopalń część emerytów 

górniczych otrzymuje deputat węglowy wypłacany przez ZUS, a odchodzące w tym samym czasie na 

emeryturę osoby pobierające talony na węgiel zostały ich pozbawione. 

Według organizacji związkowych zróżnicowana jest także sytuacja emerytów i rencistów 

górniczych w spółkach węglowych: 

– Kompania Węglowa S.A. – emeryci całkowicie pozbawieni deputatu, 

– Katowicki Holding Węglowy S.A. – deputat zawieszono na okres 3 lat, 

– Jastrzębska Spółka Węglowa S.A. – brak jednoznacznego stanowiska, 

– Bogdanka S.A. – pełna realizacja świadczeń. 

Jesteśmy przekonani, że przedstawiona sytuacja w zakresie deputatów węglowych wymaga 

koniecznego podjęcia działań zmierzających do uporządkowania tej tematyki. 
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